
Pan Michael W. Pospíšil: Já jsem gentlemansky šel jako první. Pane senátore, pane 

velvyslanče, dámy a pánové, já budu velice stručný. Budu hovořit zcela neodborně, protože tu 

odbornou část už jsme tady zčásti vyslechli. Chtěl bych jenom říct, že jsem byl nesmírně 

nadšen, že Česká škola bez hranic byla založena v roce 2003 v Českém centru v Paříži, které 

jsem měl tu čest v té době řídit, a kdy se za přispění také velvyslanectví ČR podařilo to, o čem 

se bavíme teď, to znamená, uvést do života Českou školu bez hranic takovým způsobem, že 

středy a soboty v Českém centru v Paříži, to je takový úl, kde celý dům je okupován, v tom 

dobrém slova smyslu, dětmi i učiteli, jejich rodiči a je to nejenom možnost, jak učit, ale také 

možnost pro rodiče si popovídat, udržovat sociální vztahy, a to je si myslím jeden z hlavních 

úkolů vůbec školy obecně. 

 Česká škola bez hranic vznikla v rámci asociace, která se jmenuje Antract (?) en 

France, což znamená, to je taková slovní hříčka, kterou kdybych volně přeložil, je to něco 

jako přátelé české kultury ve Francii. A tady slovo kultura má samozřejmě veliký význam, 

protože ke kultuře a k jejímu rozvoji patří pochopitelně i škola. Jistě všichni známe termín 

kulturní diverzity, což je termín, který používá hodně EU. Je to vlastně o tom, že sice máme 

určitou unii, nicméně si zachováváme každý svou identitu kulturní a tady zase znovu musím 

konstatovat, že Česká škola bez hranic je jedním z velice silných nástrojů, jak tuto kulturní 

diverzitu v tom nejlepším slova smyslu udržovat a rozvíjet. 

 To samozřejmě je při dnešním způsobu života zvláště důležité, protože žijeme také 

v době globalizace, tak bychom mohli velice brzo zapomenout nejenom naši kulturu, ale 

bohužel i náš jazyk, což samozřejmě platí jak v případě češtiny, tak jazyků, kterými mluví 

relativně málo lidí, tak tady to nebezpečí je skutečně velké, ale o tom už mí předřečníci 

mluvili. 

 Jenom bych na závěr chtěl sem přinést svědectví o tom, že jsem hluboce přesvědčen o 

tom, že Česká škola bez hranic má nesmírný význam a že samozřejmě bude-li možno 

nějakým způsobem legislativně tuto dnes už vážené instituci legalizovat, tak že to bude jenom 

něco nesmírně pozitivního nejenom pro samotnou instituci, ale vůbec pro celý český národ. 

Děkuji vám. 


